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Jakie bogactwa naturalne posiadają
 

Marki?




 

Rezerwat Horowe Bagno


 
Jezioro Czarne (Kruczek)


 
Rzeki Czarna oraz Długa



Horowe Bagno to faunistyczno-florystyczny 
torfowiskowy rezerwat przyrody o obszarze 
43,82 ha. W granicach rezerwatu znajdują

 się
 

jeziorka torfowiskowe.
 

Ponadto żyje 
tu ponad 50 gatunków ptaków m.in. 
perkozy, czajki, bączki i  trzcinniczki. 





 
Jezioro Czarne, zwane też

 
Kruczek jest 

jeziorem eutroficznym. Przed II wojną
 światową

 
znajdowało się

 
tu żydowskie 

uzdrowisko. Podczas okupacji rozstrzelano tu 
40 mieszkańców Marek i Zielonki, co 
upamiętnia pomnik na południowym brzegu 
jeziora, a kurort został

 
zburzony





 
Czarna, także Czarna Struga lub Struga, to 
rzeka przepływająca przez Marki i mająca swe 
ujście w Kanale Żerańskim. W dolnym biegu 
rzeka przepływa przez rezerwat Łęgi Czarnej 
Strugi w gminie Nieporęt oraz Rezerwat 
przyrody Puszcza Słupecka. Występują

 
w niej 

raki. 





 
Długa. Rzeka ma źródła na północ od Mińska 
Mazowieckiego. Całkowita długość

 
rzeki 

wynosi około 47 km. W dolnym biegu od 
Marek do ujścia przechodzi w Kanał

 Markowski.



Jakie bogactwa turystyczne posiadają
 

Marki?




 

Pałacyk Briggsów


 
Parowóz kolejki mareckiej


 
Czerwony Dwór



Bracia Briggs to byli angielscy włókniarze. 
Wybrali Marki na lokalizację

 
swojej nowej  

przędzalni, bo była to mała kolonia blisko 
Warszawy. Cała ludność

 
pracowała tu, więc 

Briggsowie zbudowali park, osiedle, kolej, 
szkołę, kościół

 
i wiele budynków użytkowych. 

To właśnie dlatego Marki były nazywane 
druga Łodzią. Teraz w osiedlu braci Briggs 
znajdują

 
się

 
normalne mieszkania, a fabryka 

jest opuszczona.





Kolejka Marecka została uruchomiona w roku 
1896. Początkowo kursowała tylko do stacji 
Pustelnik II. Odcinkiem ze Strugi do Radzymina 
pociągi pojechały w 1899 roku. Za jej 
utworzeniem byli także Briggsowie, którzy 
posiadali zakłady przemysłowe na terenie 
miasta. Jej celem było przewiezienie pasażerów i 
towaru z Marek do Warszawy i  z powrotem. 
Parowóz-pamiątka nigdy nie jeździł

 
na trasie 

MKD, ale inne modele tego typu-tak.

http://images.wikia.com/marki/pl/images/5/5b/Kolejka_MKD_1.JPG




 
Czerwony Dwór to obecnie mały, nieużywany 
barak. W przeszłości mieścił

 
się

 
tam szpital 

polowy, działający w czasie Bitwy 
Warszawskiej. Swoją

 
nazwę

 
bierze od 

czerwonego koloru ścian. W tym baraku zmarł
 litewski malarz Mikołaj Konstanty Çiurlonis. 



Co złego mamy w Markach?





 
Udręką

 
naszej miejscowości są śmieci 

wyrzucane w lasach. Mieszkańcy się
 

na to 
skarżą, ale to niestety oni wyrzucają

 
odpadki 

do lasu. Zapewne powodem, jest cena firm 
wywożących śmieci. Wbrew pozorom nie są

 one takie drogie. Z powodu tych śmieci lasy w 
Markach są

 
zanieczyszczone. Jakby tereny 

zalesione w naszym mieście były czyste 
byłoby to urocze miejsce.





 
Problemem w Markach nie jest to, że jest 
wcześniej wymieniony park miejski. 
Problemem jest to, że ich jest za mało-

 właściwie mamy tylko jedno takie miejsce. W 
wielu miejscach w Markach można by 
utworzyć

 
takie skwery. Nawet place z 

krzewami przy alejkach są
 

doskonałymi 
miejscami do niedzielnych spacerów czy 
spotkań

 
po lekcjach.



Propozycje





 
Proponujemy utworzenie kąpieliska nad rzeką

 Czarną. Rzeka ta jest trochę
 

na uboczu, ale 
wysiłek jest wart pięknych widoków. 
Oczywiście można by to zrobić

 
nad Długą

 
ale 

Czarna  jest czystsza.





 
Kolejnym pomysłem związanym z wodą

 
jest 

spływ rzekami Długą
 

lub Czarną
 

. Coroczne 
imprezy upamiętniające ważne wydarzenia 
będą

 
doskonałą

 
okazją

 
do zacieśniania 

więzów rodzinnych i czynnego wypoczynku.





 
Teren wokół

 
j. Meksyk jest bardzo 

zaśmiecony. Trzeba przyznać, że mimo tego 
jest to bardzo atrakcyjne miejsce na spacery i 
lekcje w terenie. Gdyby oczyścić

 
ten teren i 

zamontować
 

monitoring, aby nie doszło do 
zaśmieceń

 
i wandalizmu na przyszłych 

urządzeniach, to mielibyśmy nowy park w 
Markach





 

Teren wokół
 

dawnego wysypiska śmieci w Markach 
można by zagospodarować

 
w adekwatny sposób. 

To świetne miejsce na utworzenie stoku 
saneczkarskiego. Świetnym przykładem takiej 
inwestycji jest warszawska Górka Szczęśliwicka. 
Według nas taki projekt przyczyni się

 
do promocji 

zdrowego wypoczynku zimą
 

w naszym mieście.





 

Po wybudowaniu obwodnicy Marek i zmniejszeniu 
natężenia ruchu na alei Piłsudskiego można by 
zbudować

 
rynek w naszym mieście. Plac ten 

znajdowałby się
 

na skwerze obok naszego ratusza. 
Taka przemiana pozwoliłaby na upiększenie 
naszego miasta. Byłoby to miejsce do aktywnego 
spędzania czasu.





 
Proponujemy rower alternatywą

 
dla pojazdów 

spalinowych. Nie dość, że byłoby czyściej, to 
też

 
mieszkańcy Marek byliby bardziej 

wysportowani i zdrowsi.





 
Proponujemy utworzyć

 
system wypożyczalni 

rowerów. Punkty znajdowałyby się
 

w 
kluczowych miejscach naszego miasta. Rower 
można by wypożyczyć

 
na jakiś

 
czas (najlepiej 

za darmo), jeździć
 

a potem oddać
 

pojazd w 
innym miejscu. 





 
Proponujemy utworzenie mareckiej sieci 
autobusowej. Pozwoliłoby to ograniczyć

 natężenie ruchu, a także ograniczyć
 

spaliny w 
naszym mieście.





 
Idealną

 
wizją

 
w naszym mieście jest to, aby 

na każdym dachu były zamocowane panele 
solarne. Umożliwiłoby to częściową

 niezależność
 

od elektrowni, która przecież
 tak często odcina dostawy prądu w naszym 

mieście. Poza tym wyszłoby to na plus 
ekologii. W naszej okolicy nasłonecznienie 
jest tak duże, że 1 metr kwadratowy przez 
rok daje tyle energii, co 150 kg węgla przez 
miesiąc.







 
Proponujemy, aby przed każdą

 
posesją

 zagospodarować
 

kawałek gruntu. 


 
Ukwiecenie każdego balkonu w blokach i 
budynkach publicznych w Markach



 
Takie rozwiązanie sprawiłoby, że w Markach 
byłoby ładniej i czyściej





 
Na dachach bloków można by umieścić

 ogródki. Byłyby tam hodowane owoce, 
warzywa i rośliny ozdobne. Wtedy zamiast 
ludzie chodzić

 
do sklepu, sklep już

 
by był

 
u 

nich. Doprowadziłoby to do upiększenia 
osiedli i poprawy jakości środowiska.

Dach Biblioteki Uniwersytetu 
Warszawskiego





 
Proponujemy utworzenie 
Muzeum Mikołaja 
Konstantego Çiurlonisa. 
Byłaby to wystawa 
poświęcona litewskiemu 
artyście, który przecież

 część
 

swojego życia 
mieszkał

 
i pracował

 
w 

Markach. Muzeum byłoby 
umiejscowione w 
Czerwonym Dworze, tam 
gdzie zmarł

 
artysta





 
Proponujemy, aby 
utworzyć

 
ulicę łączącą

 osiedle na ul. 
Małachowskiego z                  
ul. Grunwaldzką, z dala 
od alei Piłsudskiego.  
Byłby to bezpieczny 
szlak, którym uczniowie 
SP 3 chodziliby na 
lekcje. Chcielibyśmy, 
aby nosiła ona imię

 naszej szkoły.



Michał
 

Wdowski i Tristan Gines Woźniak

Wizualizacje wykonane przez Tristana Ginesa Woźniaka
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